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Abstract 

 

Breast
 

cancer is the most common type of cancer among women
 

in the world.    

Mammography is regarded as an effective tool for early detection and diagnosis of 

breast
 

cancer. In this study an approach is proposed to develop a computer-aided 

classification system to characterize breast mass from digital mammograms using 

IDL programming language by feature extraction for 9 features. The sample is 155  

mammogram images and the data collected randomly from X-ray department at 

cancer diagnostic medical center. The study was conducted from April 2016 to 

March 2020. The proposed system consists of two steps. The first step is the 

feature extraction by using first order statistics using 3 features (mean-energy-

standard deviation)and the classification accuracy of breast tissues and tumors is 

for Tumor 96.8%, gland 57.9%, fat 98.9, While the connective tissue showed a 

classification accuracy 98.5%. The overall classification accuracy of breast area by 

using first order  

The second step is feature extraction by using higher order statistics (long run 

emphasis (LRE) , grey level non uniformity (GLN), run length non uniformity 

(RLN), Run percentage (RP), High Gray Level Run Emphasis (HGLRE) and Low 

Gray Level Run Emphasis (LRHGLE) ) and the classification accuracy of breast 

tissue and tumor   showed  a classification accuracy for  tumor 88.9%, gland 

98.9%, fat 86.3%, connective tissue 91.9%.The overall classification accuracy of 

breast area by using second order statistics 91.5%. 

Mammographic texture analysis is a reliable technique for differential diagnosis of 

breast tumors and breast tissue. Furthermore, the combination of imaging-based 

diagnosis and texture analysis can significantly improve diagnostic performance. 
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 الخلاصة:

يعتبر سرطان الثدي أكثر أنواع السرطان شيوعًا بين النساء في العالم. يعتبر التصوير 

للكشف المبكر عن سرطان الثدي وتشخيصه. في هذه الدراسة ، تم الاشعاعي للثدي أداة فعالة 

اقتراح نهج لتطوير نظام تصنيف بمساعدة الكمبيوتر لتمييز أورام الثدي من التصوير الاشعاعي 

مزايا  9عن طريق استخلاص مزايا الصورة لـ  IDL للثدي باستخدام لغة البرمجة

ماموجرام  التي تم جمعها عشوائيا من اقسام صورة  155لصورةالماموقرام. تكونت العينة من 

 2016الأشعة السينية في المراكز الطبية التشخيصية . أجريت الدراسة في الفترة من أبريل 

. يتكون النظام المقترح من خطوتين. الخطوة الأولى هي استخلاص المزايا 2020إلى مارس 

 -الانحراف المعياري-ا )الوسيط مزاي 3باستخدام الإحصائيات من الدرجة الأولى باستخدام 

٪ ، الدهون 57.9٪ ، الغدة 96.8الطاقة( ونتجة دقة تصنيف أنسجة أورام الثدي :للورم 

٪. ودقة التصنيف الإجمالية 98.5، بينما أظهرت الأنسجة الضامة دقة التصنيف  98.9

استخلاص  الخطوة الثانية هي .٪94.0لمنطقة الثدي باستخدام إحصائيات الدرجة الأولى هي 

 و LRE    ، GLN ، RLN ، RP  ، HGLRE)  باستخدام إحصائيات الدرجة العلياالمزايا 

 LRHGLE 98.9٪ ، الغدة 88.9( وأظهرت دقة تصنيف لأنسجة الثدي والأورام : للورم ، ٪

باستخدام ٪ و دقة التصنيف الإجمالية لمنطقة الثدي 91.9٪ ، النسيج الضام 86.3الدهون 

  .٪91.5 رجة العلياإحصائيات الد

يعد تحليل النسيج الماموقرام  تقنية موثوقة للتشخيص التفريقي لأورام الثدي وأنسجة الثدي. 

علاوة على ذلك ، يمكن أن يؤدي الجمع بين التشخيص المستند إلى التصوير وتحليل النسيج إلى 

 تحسين الأداء التشخيصي بشكل كبير
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